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ELPORTALET 

És evident que algunes celebracions religioses tenen molt de folklore i 
d'espectacle popular. Les p rocessons són l'exemple més evident d'aquesta afirmació. 
I si sempre ha estat així, la divulgació a través de mitjans tan poderosos com la 
televisió no ha fet sinó con t ribuir a l'augment del caràcter exhibicionista de la majoria 
d'aquest tipus de manifestacions. 

Durant la Setmana Santa, les distintes cadenes televisives se'n cuiden d'oferir
nos imatges variades i pintoresques a propòsit del que els locutors solen qualificar 
com a demostracions d' "autèntica fervor religïoso" o de "sentidas muestras de fe del 
pueblo". Demostracions que van des de l'actuació impúdica d'alguns poütics fi ns a 
les més sorprenents mostres de masoquisme. Miram cap a ponent i ens n'adonam que 
aquesta Espanya dels nostres pecats és més profunda que a vegades no volem veure. 
Això no s6n les Filipines, però poc hi manca. 

Dins aquest revifanlent d'una pseudoreligiositat que crèiem enterrada amb el 
franquisme, no fa falta anar massa enfora per adonar-se que la irracionalitat i el 
primitivisme són enfora d 'ésser desterrats. De la mà de la televisió ens arriba aquesta 
revifalla religiosa, que per terres peninsulars sempre ha perviscut amb major vigoria 
i que, avui, a casa nostra se'ns vol fe r pair com a valor genuí del nostre poble. Un 
any d'aqiJ(~Sts se'ns sorprendrà amb una crucifixió autèntica, com les de l'arxipèlag 
filipí. Ja ho veureu. 

La reforma del Passeig Marítim ha estat un gol per l'escaire que l'Ajuntament 
s'ha marcat en pròpia porta. El st~ctor turístic està que talla daus, amb tota la raó del 
mún, i és que un municipi turístic no es pot permetre, de cap de les marwres, envestir 
la temporada amb les vergonyes <~nlaire. 

No hi ha cap excusa de les que els responsables polítics vulguin posar que 
s'aguant i dreta. Ens passam més tt' rnps tn•ballant per un poble millor que no gaudint 
d'aquest poble millor que mai no arriba. Es fan les roses de qualsevol manera, sense 
cap v(x:aciú de durar. També les obres públiques semblen ésser productes d'usar i 
tirar i rada dos per tn:s hem dc rd N all<'> que encara no sabem per què t'S va fer. És 
el cas d'aquest Passeig Marítim dds nassos. Algú ens vol fer creure que <'S justifica la 
despesa que s'hi està realitzant? A banda de no poder-hi passar cotxes i de l'afegí té> 
d'un pardl dt• tones dt> pedra viva, es notarà una gran diferència'? És aquesta una 
n•forma t'ssendal? Pensa tu! 

Es gasten milions i més milions, sovint inÍitilnwnt, per tal que d poble pugui 
dir que es fan coses. Mt~ntn•stant, a part dt~ la dubtosa eficàcia de la despesa, tots 
patim mesos i mesos les mol('stit•s d'obres i ntt•rminahl t•s i, a mt>s, ve i 111 ~·<unia pn·t(•sa 
millora de la i mat gt~ turística no fa sine) dct <' riorar-la a força de mol è•stil's inacabables. 

El Govern Balear s'inventa plans d'<'mbellinwnt, plans mi rall i plans marshall 
i ds ajuntaments es llancen a l'ham \ 'Oil\ a posseïts. I, tanmateix, totes les rajoles i 
llambordes que aquests dies Ps posen no pcxlran, ni (h~ bon tros, substituir la vella 
atzavara de davant ca'n Corona, sacrificada a un malcnt(•s progrés. 
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Si hi ha un esportista local que no es cansa de donar
nos satisfaccions, aquesta és l'atleta Paca Rosselló, una 
corredora que, a força de constància i sacrificis, s'ha 
convertit en la gran figura de l'atletisme mallorquí. És la 
gran dominadora de les corregudes de fons i, com a 
demostració, en un control celebrat aquest mes d'abril ha 
aconseguit un nou rècord de Balears, el de 5.000 metres, 
que ha deixat en 17.50.0. Gràcies, Paca! 

La llàstima és que l'atletisme, per desgràcia, segueix 
essent una ventafocs en el món de l'esport insular. A veure 
si la nova pista sintètica de Capdepera contribueix a fer
nos augmentar l'estima per unes especialitats de les quals 
sols ens recordam quan arriben els Jocs Olímpics. 

Pensàvem que, per ara, podríem estar una tempora
da amb el tema del port esportiu una mica de banda. Però 

no. Sembla que els responsables del Club Nàutic no 
afluixen i que la unanimitat de les forces polítiques i socials 
del municipi no els fan desistir de la seva idea de construir 
400 amarradors nous . 

Així que, vius, perquè molt ens temem que el 
posicionament de fermesa que avui tothom sembla haver 
adoptat, pot afeblir-se davant els bons propòsits i els 
assenyats arguments dels promotors. A hores d'ara, i de 
manera més o manco subterrània, ja s'intgenta vendre el 
projecte com a font de riquesa i de benestar .Haurem d'estar 
a l'aguait. 

Foc de sa Cala 
El passat 3 d'abril, tingué lloc el primer incendi 

important del 98. Tot va començardevora el camp de golf 
de Canyamel, quan es va descontrolar un foc en què es 
cremaven el brancam sobrant de les obres, precisament, 
d'un tallafocs! El vent regnant i les poques mesures 
preventives afavoriren una ràpida propagació de l'incendi, 
que es va extendre fins a la zona de la Font de sa Cala. 

Diverses circumstàncies feren que la resposta 
s'endarrerís. En primer lloc, el fet que el parc de bombers 
d'Artà es trobàs tancat per trobar-nos fora de temporada; 
després, que no hi hagués a Mallorca cap "Canadair" 
operatiu; així mateix, els bombers de Manacor es trobaven 
fent una intervenció en un altre incendi i hagueren de venir 
els de Llucmajor, després de tres quarts d'espera . 

A més de la Policia Local, hi varen prendre part 
unes 60 persones, entre personal de Tracsa i voluntaris . A 
les 12 del vespre el foc s'havia controlat i Tracsa s'ha 
compromès a la reforestació de la zona afectada, unes I I 
ha . 

Donants 
El passat diumenge, dia 26, la Germandat de Donants 

de Sang de Mallorca va celebrar la trobada anual comarcal 
a Capdepera . Els actes tingueren dos punts culminants: 
d'una banda, la inauguració del monument d'homenatge 
als donants, a la plaça dels Pins, obra de l'artista local , 
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Bartomeu Puig; d'altre banda, en el Poliesportiu va tenir 
lloc una missa multitudinària, amb devers 700 assistents, 
intervenció de la coral S'Alzinar i entrega de distincions a 
donants i col-laboradors. Acabà la festa amb un refrigeri 
per a tothom. 

Tot plegat, va resultar un esdeveniment sobri i ben 
organitzat, demostrant-se que el poliesportiu és el marc 
idoni per a celebracions d'aquesta envergadura. 

Capdepera compta, actualment amb 21 7 donants, i 
Cala Rajada amb 297. En total en tenim, doncs, 514. 

Sàhara 
La campanya de recollida d'aliments, llaunes de 

tonyina i sardines, a favor dels refugiats sahrauís, de la 
qual n'imfonnàvem el mes passat, s'ha complementat amb 
una exposició al poliesportiu i una interessant conferència 
a la biblioteca de Capdeper,a amb una vintena d'assistents. 
Tot això es complemntarà amb una sèrie d'activitats a les 
escoles, consistents en projeccions de video, titelles i el 
muntatge d'una ''haima", on es mostraran alguns aspectes 
de la vida domèstica d'aquell poble. 

Jornades esportives 
El cap de setmana del I 7 i 18 d'abril es varen 

celebrar en el Poliesportiu les III Jornades Esportives, en 
les quals participaren alumnes de les escoles esportives 
dels municipis de la comarca. 

Com en anteriors edicions, la participació va ser 
molt nombrosa, tant que l'organització es va veure desbor
dada per moments, fins al punt d'haver d'improvisar una 
pista en l'aparcament. 

Els equips participants premiats varen rebre trofeus 
que, ens han comentat, ningú no sap molt bé de qui són ni 
on posar-los. Potser hauria estat millor entregar medalles 
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individuals a cada un dels premiats, que cadascú hauria 
guardat a casa seva. 

Dia del Llibre 
El Dia del Llibre són distints dies i distints actes, 

tots ells adreçats a fomentar l'afició a la lectura i l'amor al 
llibre com a font de coneixement i de plaer. 

Així, com en anys passats, hem tingut visites a les 
biblioteques, la representació de l'obra de titelles "La 
llàmpria mmeravellosa", en el Teatre Principal (amb 
problemes de so inclosos), l'actuació sempre esperada de 
Caterina Contacontes, i la presentació del treball 
d'investigació sobre les cançons tradicionals de Capdepera, 
premiat a les beques d'investigació de 1997. 

Escola d'adults 
Com a cloenda del curs 97-98 de l'Escola d'Adults, 

el passat divendres, dia 24, Antoni Martínez pronuncià la 
conferència titulada "L'ordenació del territori, un model 
ecològic territorial per a les Illes Balears" . 

D'altra banda, el mateix dia es va fer entrega de 
diplomes als alumnes dels distints cursos, enmig d'una 
festa força animada. 

Beca 
L'Ajuntament ha convocat la Beca d'Investigació i 

Recerca de Temes de Cultura Popular de Capdepera 1998. 
El tema que enguany es proposa és el de l'aplec, anàlisi i 
estudi de la toponímia de Capdepera. 

Ens sembla .un tema prou suggeridor i que pot 
ajudar a recuperar molts de noms de llocs avui a punt de 
desaparèixer engolits per un urbanisme indeturable. Així 
mateix, aquest treball haurà de suposar una posada al dia 
i la corresponent normalització de tots aquells topònims 
que la manca de fixació han degenerat. 

Sols manca que els investigadors locals s'animin i 
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presentin propostes de treball coherents. El jurat és de 
categoria i en ell s'hi inclouen un expert com en Cosme 
Aguiló, o Magdalena Ramon, la responsable del Gabinet 
de Terminologia, així com Carme Planells, del Servei 
d'Assessorament Lingüístic de l'Ajuntament. 

Menorca 
L'empresa Cape Balear ha reobert la línia maríti.J.na 

Cala Rajada-Ciutadella i enguany ho ha fet amb un nou 
vaixell, més modem, amb més capacitat i més ràpid. Ens 
n'hem assabentat per la "premsa", perquè el que és a 
nosaltres ... encara és l'hora! 

Els desitjam una bona campanya. 

Primàries 
A les "primàries" del PSOE, els gabellins votaren 

contra el parer majoritari, és a dir, que es decantaren per 
Almunia. De 125 persones amb dret a vot, en passaren per 
les urnes 58 (menys de la meitat), i dels seus vòts el polític 
basc se'n dugué 44 (76%), mentre que Borrell n'aconseguia 
14 (24%). 

Música 
El22 de març se celebrà a l'església de Cala Rajada 

un concert de joves intèrprets del municipi. El repertori, tot 
ell per a piano, excepció feta de l'última obra interpretada 
per un duo de violí i piano. el més destacable del concert 
és haver pogut comporvar la trajectòria ascendent del 
nivell musical d'algt.m dels joves músics locals, de la qual 
cosa ens hem de sentir orgullosos. 

D'altra banda, el dia 5 d'abril, en el Teatre Munici
pal de Capdepera, vàrem assistir a un agradable concert de 
Pasqua, dels i de les alumnes de l'Escola Municipal de 
Música; des dels més petits als més grandes, que tocaren 
instruments de corda i piano. També ens oferiren algunes 
cançons de cant coral, per grups de nivells. El berenar, a 
l'entremig, va fer més festiu l'acte. 

Adéu 
Aquest mes d'abril ens ha deparat la dolorosa 

pèrdua d'una persona popular i estimada: en Francesc 
Terrassa, més conegut com en Paco de sa Central, o en 
Paco d'es Mallorquí. 

Idealista i capdavanter de mohes iniciatives, com 
aquell Centre Cultural Cala Rajada dels anys seixanta, 
encapçalà distintes formacions polítiques de caire centris
ta. Va ser membre fundador d'U(' AP i regidor de 
l'Ajuntament en distintes legislatures . Però, per sobre de 
tot, fou amic dels seus amics, i com a tal el recordarem. 

Descansi en pau. 

Nats 

AGENDA DE LA VILA 
MES DE FEBRER 

dia 24 febrer, Sara Pérez Gonzalez d'en José 
Manuel i Olga 

dia 28 febrer, Yasmina ·de la Torre Ortiz, d'en 
Antonio i Maria del Carmen 

dia2, Ruben Sancho Sierra, d'en Pedro i 
Agustina 

dia 2, Adrian Sancho Sierra, d'en Pedro i 
Agustina 

dia 7, Janira Asensio Martínez, d'en Manuel i 
Món ica 

dia 10, Dolores Starke, d'en Tonuís i Andrea 
dia lO, Gemma López Ortizm d'en Rafael i 

Isabel 
dia 11, Carlos Gonzalez Vega, d'en Miguel i M8 

Do lores 
dial2, Joan Adrover Sancho, d'en Antoni i 

Aina Maria 
dia 14, Caterina Maria Barceló Orpi, d'en 

Miquel Angel i Elionor 
dia 15, Antoni Uceda Balcanedas d'en Jesús i 

Margarita 
dia 18, Miquel Angel Bernat Reyes, d'en 

Miquel i Antònia 
dia 21 Maria Pellicer Ferrer d'en Francisco i 

M8 del Carme 

Noces 
dia 7, Jorge Salas Wong amb Ana García 

In fi esta 
dia 14, José Manuel Goozalez Peña amb Maria 

Flaquer Gayà 
dia 28, Antonio Maqueda Flores amb 

Catalina Bestard Femandez 
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Les generacions 
del silenci 

M'ho comentava una persona que ja ha 
complit els cinquanta« les generacions que 
tenim cinquanta anys en amunt, som les 
generacions del silenci «. Amb aquesta simple 
frase le meva interlocutora volia expressar una 
realitat ben present dins la seva vida i dins la 
de les persones d'aquesta edat. 

Quan jo era nina, deia, els pares 
manaven i nosaltres obeíem; si intentàveu 
exposar el nostre punt de vista dif¡~rent, tot 
d'una sentíem aquell verb en imperatiu que 
queia damunt nosaltres com una llosa: CALLA 
! I de fet callàvem perquè l'autoritat paterna 
imposava el silenci, encara qut~ en el nostre 
interior manteníem l'opinió que ens havíem de 
guardar necessàriament perquè no ens era 
permès manifestar-la. Eren altres temps. 

El món d6na mil voltes; arribà la 
democràcia, la llibertat d'expressi<>, tothom 
podia dir el que pensava; semblava arribada la 
«nostra hora». Però vet-aquí el que són les 
coses -ironíes de la vida- ara en una societat 
pluralista, on ningú no es queda res dins el 
tinter, on és possible opinar de manera lliure 
sobre qualsevol tema, ara en plena madurcssa, 
quan a ca nostra intentam exposar d nostre 
punt de vista, t•ls fills que rond<•n <•ls trenta 
anys, ens <'nfloqu<'n «tlt qu<' saps tt'aix(\ CA
LLA» i altra V<'gada la llosa torna a caure sobre 
les nostres idees, opinions i punts de vista. 
Som una generació mal sortada, la del silenci. 

De ¡wtits els pan•s ens amenaçaven en 
posar-nos un tapamorros, ara són els fills els 
qui ens diuen CALLA!. Tanmateix p<'nsarem d 
que voldrem i a qualque rotlada del nostre 
àmbit ho amollan·m sens<' pors, prejudicis ni 
imp<•ratius. 

Al final, <'ncara tindrem la sort qul', quan 
la mort ens imposi el darrer i definitiu calla!, ja 
no ens farà gain• mal ni t'ns vindrà massa dt• 
nou ¡wrqu(• hi <'stam avt•sats. 
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BATEC 
Les prÍTJilTL'S priTJuú·ic,· 

Mogut per les adverses circumstàncies que 
dugueren el Partit Socialista Obrer Espanyol a la pèrdua 
de la majoria suficient per a governar l'estat i després d'un 
llarg periple, només semblant a la travessia del desert, 
anomenat per ells mateixos com la "dolça derrota", 
l'aparell socialista es muntà unes primàries a imatge i 
semblança de les que fan els americans. 

Ara bé, això no és Arnèrica ni el PSOE, per molt 
neoliberal que hagi tornat, no és ni el Partit Demòcrata 
ni el Partit Republicà dels EU. I així els ha sortit la cosa. 

N'hi ha que pensen que tot aquest muntatge noera 
sinó una campanya publicitària i d'imatge per a donar a 
conèixer, curiosament, qui després ha resultat el gran 
perdedor: Joaquín Almunia. Es tractava de promocionar 
la seva figura entre els espanyols i d'apropar-la a un 
electorat que a penes si n'havia sentit parlar. 

Si aquesta era, realment, la idea, és dar que l'ha 
esguerrada. 

També n'hi ha que pensen que tot ha estat una 
fonna de captar primeres pàgines i recuperar protagonisme 
polític, amb l'afany de contrarrestar els èxits, en matèria 
de política macroeconòmica del Govern Aznar. 

El que ens en queda, després de tot, és d sentiment 
que PSOE i PP manifesten una absoluta coincidència en 
els !,l'fans temes d'abast estatal: construcció europea, 
adaptació a l'entrada en vigor dc l'euro, política 
antiterrorista, política social i conn·pci<'> centralista i 
uniformadora d'Espanya. 

En un primer moment, i passat l'estupor d'un 
resultat potser inesperat, hom s'ha apressat a veure en 
Josep Borrell com el candidat català, que podria aportar 
una visió moderna i federalista de l'estat. Les primeres 
manifestacions d'aquest honw, pere\ ja han posat <'n 
evidència un tarannà agressiu dial(\rticanwnt i jacobí 
políticament. Precisanwnt, p<•l ft•t de s<~r rat alà, sembla 
que rwcessita demostrar en cada una de Ics passes que 
déma, no ja la seva neutralitat, sinó una actitud dc 
lwligcrància davant el fet català. 

A Capdcp<·ra i a un parell dc municipis més de 
Mallorca, s'hi ha mantingut, pel que sembla, un dels pcx:s 
bastions dc l'aparell oficial del partit. Ara sols resta 
Psperar a Vl'IIH' rom quedaran les "primàri<•s" gal>l'llines. 

Tres i Do res 



opinió 

La reforma de l'Estatut: un altre fracàs 
La reforma de l'Estatut d'Autonomia, que des de fa 

mesos es discuteix en el Parlament Balear, a més de deixar
nos una gran sensació de fracàs, als qui creiem i lluitam per 
aconseguir una autonomia plena i real, ens ha servit per 
desemmascarar, una vegada més, la política del Partit Popu
lar. Ja fa quinze anys, el83, el Partit Popular, aleshores Alianza 
Popular, es va abstenir quan les Corts Generals aprovaren 
l'Estatut d'Autonomia de les Illes Balears, els conservadors 
trobaven que aquell document, que havia d'esdevenir l'eina 
política i jurídica de la nostra Comunitat, era excessiu: tota 
una mostra dc l'interès de la dreta de ca nostra pels temes 
autonòmics. 

Han passat tres lustres i les coses no han canviat gaire. 
A la darrera reunió de la ponència que estudia la reforma dc 
l'Estatut, va quedar ben clar que el PP continua trobant 
excessiu aquest document i bona mostra n'és que qualsevol 
modificació del text original, que suposi augmentar el sostre 
competencial de la nostra Comunitat, és automàticament 
aturada pels representants del Partit Papula. El darrer exemple 
és ben recent : dijous 26 de febrer, l'endemà del quinzè 
aniversari de l'aprovació de l'Estatut, els diputats del PP 
forçaren la retirada de la paraula nacionalitat per a qualificar 
la Comunitat de les Illes Balears. 

Les conseqüències de no voler ser nacionalitat 
històrica, un terme que reculli' article segon de la Constitució 
espanyola, són greus i en un futur imprevisibles. Jurídicament, 
aquest terme no té cap valor, però si una Comunitat es detineix 
com a nacionalitat històrica, perquè en té plena consciència, 
immediaatament el tracte que rep des dc l' administraació cen
tral i des dc les altres Comunitats Autònomes canvia. 

No voler ser nacionalitat històrica significa que una 
vegada més els ciutadans dc les Balears quedam condemnats 
a l'ostracisme autonòmic, tornam a quedar situats al darrer 
vagó del procés autonòmic i el més greu dc tot és que aquest 
fet no preocupa gens als diputats del Partit Popular. Per ven
tura. la dreta encara no s'ha demanat com justificarà, davant 
tot un poble. que el Govern Balcar no vol assumir totes les 
competències que permet la legislació constitucional vigent i 
que s'estima més que les gran decisions, que afecten a la nostra 
Comunitat, les prenguin a Madrid. Però el pitjor dc tot és que, 
si aquesta reforma tan magra va endavant. els futurs governs 
que pogucm tenir a Ics Balears tcndran les mans fermades per 
mor dc la incomptència i la irresponsabilitat dc l'actual majoria 
dc dretes. 
Des del PSM-Nacionalistcs del Mallorca. consideram que les 
Balears no poden conformar-sc amb límits d'autogovern 
inferiors als que marca la Constitució. Els nacionalistes només 
defensam una cosa tan senzilla com I' equiparació dc la nostra 
Comunitat a la basca. la catalana o la gallega. Que ens expliqui 
el Partit Popular per què no hem dc poder gestionar i legislar. 
des dc Ics Balears. sobre temes tan importants com la Sanitat 

i la Seguretat SociaL Per què hem de renunciar a establir un 
concert econòmic que ens permeti la gestió de la hisienda 
pública ? Volem que la nostra Comunitat pugui recaptar i ad
ministrar els imposts i cedir-ne a l'Estat la quota pels serveis 
comuns més la quota de solidaritat amb aquelles Comunitats 
més desfavorides. Per què no hem de tenir la posibilitat de 
crear una policia autonòmica, com la que tenen a Canàries .. . ? 
Per què no ha de desaparèixer I' administració perifèrica, 
apostant per l'administració única, efiçac, pròxima al ciutadà 
i que acabi amb la duplicitat de serveis ? Són massa preguntes 
per a les quals dubtam que el PP tengui respostes convincents. 
I això sense parlar del tema lingüístic que ja és escandalós ... 
La proposta que volia introduir el PSM a la reforma de I' Estatut 
demana, ni més ni pus, l'equiparació real del català i del 
castellà, les dues llengües oficials de la nostra Comunitat 
Autònoma; una proposta que tampoc no va agradar al Partit 
Popular. EL PP considera que ja està bé que el nostre idioma 
estigui en condicions d'inferioritat en relació a l'estatus dc 
què gaudeix el castellà, una llengua la salut de la qual no corr 
cap perill a les Balears. 

Però arran de la reforma de l'Estatut, encara hi ha un 
fet més preocupant: no només no avançam en le procés 
autonòmic sinó que ens trobam en una clara recessió ... El PP 
negocia un Estatut a la baixa i el per què és evident: el Govern 
Balear refusa tenir normativa i això repercuteix, directament. 
en la pèrdua de la qualitat de les competències. 

El Govern Balcar i el PP tenen la clau per deixar-nos 
l'herència de ser un país dc primera, però ens condemnen a 
ser una provimncia de tercera. El joc democràtic ens ha dut 
que el partit més poc autonomista dc I 'Estat espanyol hagi 
estat l'únic que fins ara ha governat aquesta terra, però ha 
arribat l'hora de passar factura a uns polítics que no han 
defensat els interessos dc les Balears. L'any 99 tenim 
l'oportinitat dc canviar l'estructura política d'aq~esta 
Comunitat: les darreres eleccions autonòmiques ja ens 
demostraren que la majoria dc ciutadans de I' illa dc Mallorca 
es decantava per opcions progressistes: la dreta va haver 
d' assumir fer d'oposició al Consell dc Mallorca. un cop que 
els ha costat moll d'encaixar. A les Balears bufen vents dc 
canvi i és responsabilitat de tots els qui creiem en un futur 
millor no deixar perdre aquesta oportunitat 

Pere Sampol i Mas 
.~ecretari general del PSM
Nacionali.~te.~ de Mallorca. 
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1@ imatges 

un p u per aquc~1a fn1o 

PANORÀMICA 
La panoràmica que vos convidam a admirar es troba al passeig entre cala Lliteres i 
cala Agulla, a l'alçada de la plaça que des del cretàcic superior espera ser agençada. 

La bellesa de les vistes és supèrba, la combinació de blanc, blau i vermell amb 
predomini del groc (llàstima de revista en blanc i negre) dóna al conjunt una 

harmoniosa textura deconstructivista que exalta el cromatisme, conjugant-lo amb 
l'espai envolvent. 

La panoràmica en si està esponsoritzada pel Ministerio de Obras etc. i no 
comprenem, de cap de les maneres, com la idea no ha tingut seguidors, ja que els 

turistes, que amablement ens visiten, no deixen d'admirar-la i inmortalitzar-se al seu 
davant. 

Creiem que seria bo que les autoritats prenguessin cartes en l'assumpte i 
ubicassin arreu del terme municipal panoràmiques, tot seguint l'exemple de la 

fotografia. Per exemple, i sense pretendre esser exahustius, al mirador del far, al final 
de la carretera que desemboca a la platge de sa Mesquida, a la plaçeta de darrera la 

platja de son Moll, a la rodona de Canyamel, al moll, on aquesta panoràmica la tenim 
molt estudiada, enfront del amarrament de la "Hispaniola" i amb unes mides 

de 7,4 x 3,80 metres, a la punta de l'Agulló, i molts d'emplaçaments més que se'ns 
ocorren i que no citam per no pecar de pesats. 

L'estil de les mateixes pot anar variant, des de el realisme soviètic del gust del 
Ministerio (fins i tot du el preu), fins a qualsevol altre que el patrocinador vulgui, ja 
que, estam segurs, es trobaran moltes entitats, agrupacions, companyies i societats 
interessades a promoure, de la seva butxaca, les millors panoràmiques d'Europa a 

Capdepera. 
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coHaboració 

EL PUIG 

És per ventura aquest puig un dels més 
bells i emblemàtics de la nostra contrada. Mirat 
de front, entre Mestral i Tramuntana, sembla 
una esfinx; per aquest costat és inaccessible 
per mor dels penya-segats que té, però s'hi pot 
pujar molt bé per la part de Llevant; just als 
seus peus, tirant cap al mar, hi ha el Munt Gros 
tot cobert d'arena; a continuació les dunes de 
cala Mesquida ens ofereixen la imatge d'un 
petit desert. Als seus voltants hi ha nombrosos 
clapers de gegants, coves naturals i d'altres 
excavades dins marès. Crec, per tant, que és 
un dels indrets amb més deixalles prehistòri
ques 

Des de temps immemorials hi va haver 
pedreres que abastaren de marès el poble; la 
darrera a tancar-se fou Na Blanca, i un servidor, 
que en aquell temps era camioner, vaig esser 
un dels darrers que en sortí amb el camió carre
gat. De llavors ençà han transcorregut més o 
manco trenta anys. Cal dir que el marès se treia 
sense maquinària, sols l'escoda, el tallant i la 
serra i, per traginar, la civera. Quan la feina 
constant del maresser aprofundia la pedrera, el 
marès es pujava amb un enginy, espècie de 
muntacàrregues rudimentari mogut per la força 
dels braços. La feina del maresser era semblant 
a totes les d'aquell temps, feixuga. 

El puig de s'Aiiga era habitat per molts ani
mals salvatges com la geneta, el mart i el moix 

' DE S'ALIGA 

assilvestrat, rapinyaires com l'esparver, la mila
na i el falcó. Molts niuaven als forats, coves i 
repises dels penya-segats. Avui quasi només el 
sobrevola el xoriguer. També hi havia molts de 
conills, perdius, llebres i cabres salvatges, i com 
a au corronyosa, ara en via d'extinció, el corb. 
Baldament aquest puig haja perdut molta de 
l'antiga fauna segueix preservant el seu antic 
encant, amb una vegetació considerable. 

Una particularitat molt observada per la 
pagesia ( el cas és que ja no hi ha pagesos) és 
la deixa ancestral per saber l'hora del migdia. 
Antigament no hi havia rellotges i el pagès es 
regia així: totd'una que el sol il.luminava de ple 
el penya-segat era migdia; sempre existia una 
mica de diferència de l'hivern a l'estiu, però els 
qui ho entenem no tenim cap problema per 
saber l'hora sense equivocar-nos de gaires 
minuts. 

Pens que la història del puig és molt més 
extensa i el que he fet és només un petit esbo
rrall. 

.. . i segueix puntual cada migdia 
el vell rellotge meravellós 
escampant qual riu silenciós 
les dotze campanades als vents de la pagesia. 

---- ---- Miquel Uiteres "Catoi" 
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De Sant Antoni ençà, distintes persones m'han 
demanat que aclarís què volia dir l'última glosa de 
l'Argument d'enguany i si era cert que desistia de conti
nuar fent les cançons. Jo creia que havia quedat dar, pere\ 
evidentment, una glosa, per explícita que sigui, mai no 
pot abastar el món vast i complex dels sentiments del 
glosador. Així que, amb molt de gust, pas a ampliar el 
significat d'aquelles versos. 

En primer lloc, i abans de més consideracions, he 
dc dir que, efectivament, els dotze versos amb què vaig 
cloure el llibret d'enguany eren el meu comiat com a 
glosador de Sant Antoni. No sé si aquest és un adéu 
definitiu, perqu(· sé com som de mudables les persorws, 
i, en aquest sentit, jo no súc una cxcepdc'>, pen'1 a meva 
voluntat, ara per ara, {>s ferma i irrevocable. 

Dit aixe\ m'he d'apressar a afegir-hi d següent: qui 
m{>s hi perd sóc jo. De gloses sempre se n'han fet i, 
seguranwnt, semf>re se'n faran. Així que ningú no s'ha de 
p<~nsar, i jo manco que ningú, que la festa de Sant Antoni 
s'ha de ressentir de la meva deserció. Tenc cinquanta 
idees i un bon grapat de noms que poden donar continuïtat 
a aquesta tradició. No cregueu que {>s falsa modèstia si dic 
que, en aquesta vida, tot és massa dímer com perqu(• algú 
se senti dipositari d'especials virtuts que el distingeixin de 
la resta de mortals. He fet glosPs dmant set anys i fins i 
tot h<' recollit algun premi en aquest gènen•, i s/ bé PI pex: 
mi·rit d'aquesta tasca. I sé, igualment, que, vengui qui 
vengui a substituir-me, segurament ho farà millor que no 
jo. 

Quan jo vaig substituir, de form<t sobtada, <'n 
Jaum<' llanera.'i, no vaig marcar-m<' cap fita. A mi ningú 
no em va V<'nir a cercar sinú que vaig ser jo mateix qui em 
vaig oferir p<'r a al·ahar el glosat de I 992, que <'n Jaume 
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havia deixat mig enllestit, i amb el qual ja havia col-laborat 
en anys anteriors. La cosa ha durat set anys, potser més 
que jo mateix no em pensava i segurament menys del que 
hauria pogut durar. 

A tot això, encara no he justificat la meva marxa. 
Es tracta d'una justificació que, com que m'ha estat 
demanada amb certa insistència, vull oferir. Altra cosa és 
que se m'entengui i se m'accepti. 

Convé aclarir, d'antuvi, que l'Obreria de Sant 
Antoni, durant aquests set anys , m'ha donat carta 
blanca. Ningú no m'ha dit mai què havia o què no h~via 
de glosar. De tot el que he escrit no se m'ha posat retxa 
ni a una coma. Així que, en aquest sentit, he gaudit 
d'absoluta llibertat i no ha estat aquest el motiu de la 
meva refredada. 

L'assumpte és que les persones ens anam fent 
grans, corn bé em recordava no fa gaire un amic, i, a 
mesura que anam cremant anys, els trets del nostre 
caràcter -els bons i els dolents- se'ns solen accentuar. I 
com que es veu que en el meu tarannà hi pensen més els 
aspectes negatius, deu ser per això que tant corn em faig 
vell el meu caràcter es va agrint inexorablement. Molt 
especialment, quan se'm toquen aspectes relatius a la 
nostra identitat col·lectiva. En aquest sentit sé que 
m'estic convertint en una persona poc disposada a 
transigir ni en el més núnim. 

M'he referit a la identitat i en podem fer dos mots. 
Identitat: qualitat d'idèntic, és a dir, d'allò que és 
completament igual a una altra cosa amb què es compa
ra. Pcxlemafegir-hi que la identitat constitueix un conjunt 
de cirnunstàncies que tkterminen qui i què és una 
persona dt•terminada. Per extensió, podem aplicar el 
ccHH'<'(ltt' a una col·lectivitat humana. Si tenim dar aixe\ 
a continuació ens podríem fer algunes preguntes: Qui i 
què som nosaltres, els mallorquins, cada una de nosaltres 
respecte dels demés i, en conjunt, respecte d'altres 
coHectivitats humaiH's? Val la pena tn'ballar per a 
conservar la nostra identitat? Per què? 

No {'S tracta, ara i aquí, d'esbrinar amb detalls ds 
aspectes dc' la pt>rsonalitat dd poble mallorquí, que qui 
més qui manco ja coneix. Com diuen els del programa 
"Malalts de tl'le", no som ni millors ni pitjors, sinó 
diferents. Jo em sent identificat amb les característiques 
del nostre poble perquè <'ls sents com a pròpil's. Em sé un 
nwmbre m{·s d';upwst grup humà i aixc'J m'ubica, t'lli situa 
en e•l temps i l'espai. Aquc•sta ubkaciú m'arrela Pn un 
passat lkterminat i <'lli llança a 1m futur igualment 
particular. 

No l'stic st'gur que totes h's persones percebin, 
com <'lli passa a mi, el fet d'identificar-S<' amb el grup 
humà al qual p{·rtany<·n nm1una IH'l'<'ssitat nu\-. o nwnys 



col.laboració 

vital. Ni estic segur que tots els meus paisans visquin 
dramàticament la pèrdua inexorable dels trets i les 
característiques que, als mallorquins, ens identifiquen 
com a poble. A mi sí que em passa, i és per això que, com 
que ho consider un drama, tenc decidit de comportar-me 
d'acord amb aquests sentiments. 

Aquest comportament, que pretenc que sigui 
coherent, suposa, ah ores d'ara, no fer ni una passa enrere, 
en cap aspecte i sota cap concepte, ni en els assumptes de 
major transcendència ni en aquells altres aparentment 
més banals. Sovint, són precisament qüestions d'aparent 
intranscendènda les que desencadenen els efectes més 
imparables. I aquest podria ser el cas de les nostres 
cdebracions festives, corn les de Sant Antoni. A través 
d'elles s'hi van posant falques d'altres cultures que, en 
clima festiu, solen passar més desapercebudes. D'any en 
any anam fent que en surti un híbrid i , segurament, 
d'aquí a poc no les coneixeran ni el sant ni el dimoni. 
Podem permetre-ho, això, però jo no en vull ser còmplice. 
Me'n guardaria com de caure, d'anar a malbaratar la festa 
a casa d'al tri. Per això tampoc no em va bé que malbaratin 
la meva. 

No sé si ha quedat clar, però, bàsicament, aquesta 
és la causa de la meva desafecció i, consegüentment, de la 
meva baixa com a glosador de Sant Antoni. Crec que, a 
poc a poc, hem anat perdent el rumb, ens hem anat 
desnortant., segurament no per culpa de ningú determinat 
sinú com a fruit de les drnunstàndes i de la mateixa 
pressió d'altres cultures. Jo em li mit a dir, com a la cançú 
que vaig escriure, que "ja m'han fuit sa cantera i ses ganes 
de glosar". Cadascú ha d'estar allà. on en' u, en consdènda, 
que li pertoca. l jo sé prou bé que, ara per ara, no em 
pertoca esser membre actiu ni col·laborador d'una festa 
que veig desvirtuar-se d'any en any. 

No em cans de repetir-ho: res em complau més qut> 
fcliritar les pcrsorws i institucions que fan passes per a la 
normalitzad{, lingüística. Ara, el nostre Ajuntament n'ha 
feta una més, de pa.'isa. Consisteix a prornorionar, 
mitjançant ajuts t'ccmiJmÍ<'s, la rptolaciú l'll la nostra 
llengua, dels establiments comercials, així com la 
normalitzadc'J de la donmtt'n tadó interna de les empreses, 
des de les l:artt'S dt•ls restaurants fins a lt's fal1ures dt' 
qualsl'V< 1l pn ,f<·ssi< mal. 

Aquesta mateixa t'xperièrh:ia va donar grans 
rt'sultats a Alcúdia, on s'hi van acollir, t~Spl'cialnwnt, 

molts de restaurants. Esperam que a ca nostra passi el 
mateix, encara que l'estímul econòmic sigui, segons el 
meu parer, molt minso. 

QtH 
Tot el contrari he de dir del Consell Insular de 

Mallorca, concretament dels partits PSOE, UM i EU, 
amb la connivència, com no, del PP, els quals han decidit 
que per a fer funcionaris a quatre-cents interins no cal 
exigir-los sinó coneixements orals bàsics de la llengua 
catalana. Allò de bon dia, hola, uep i adiu ... 

Coneixeu cap institució, en tot el món, que exoneri 
els seus funcionaris del coneixement de la llengua pròpia 
dc la comunitat a la qual s'ha de servir'? Allibera, el CIM, 
del coneixement de la llengua castellana'? Vol el CIM 
funcionairs analfabets? 

Vivim en un país foll. 

Ja ho sabeu, els llibres de text, a partir d'ara, 
s'hauran d'acord a les modalitats de la llengua, pròpies de 
les Illes Balears. Quines modalitats'? Ah! Qui sap! Potser, 
les modalitats dc Llost~ta, o Ics de Pollença, o les de 
Ciutadella, o les de Sant Antoni de Portmany ... 

Podem parlar d'una autèntica dèria per les 
"modalitats". Modalitats lèxiques'? fonètiques'? 
morfològiques'? sintàctiques? Si el que es pretén és evitar 
sin<'mims que una persona mitjanament. culta hauria 
d'emprar amb tota naturalitat, em sembla que el que es fa 
és t'scapçar les possibilitats expressives de les noves 
generacions i restringir el seu cabal de coneixements. Si 
es tracta d'evitar que els infants aprenguin que tambés es 
pot dir gat, noi o gos, a més dt~ moix, nin o ca, t~rn sembla qut~ 
hi perdem més que no hi guanyam. En tot cas, del que 
s'hauria de tenir esment és quc t'ls infants (ni els majors) 
no diguin st:nisero, eje, quadro, plàtano,juerga, huelga, telifimo, 
ordmador,sello, cubo, sigle, lletrera, pollo, pttxuga, lumbrera, 
ptmliiàgic, cubo, resto, automàJTil, seguro, IJilssum,joco,jussil, t'lc. 

t'te. t'k.; podríem continuar amb cents de manlleus, tots 
dis prcx·t•lknts no d'altres àmbits de la nostra llengua 
sin<'J d'una lltongua qul~ l\0 rs la nostra. Ü CUll\ deia UI\ 

rt>sponsablt• polític, no fa gain•, pt'r la tdt'visic'J: "Prt'U11t'm 

millomr es n~.~ultats de ,ç'anv passat". O aqul'lls al·lotdls qu<' 
parlawn d'e.ç Rt'al Mallorca i d'e.ç Real Mlltlritl. D'aix('J sí qul' 
se n'haurit•n de preocupar, i no de favades segons quines. 
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història 

Capdepera, 

ara fa 75 

anys 

9/hri/ de 1923 

cprocessons de oelmtlnll ollnlll 

Les processons de la Setmana Santa 
d'enguany varen ser molt concorregudes 
principalment el Divendres Sant, puix aquesta nit 
va ser molt més quieta que el Dijous Sant ja que 
c.~n tot el temps de la proccss6 no s'apagà un sol 
dri. El Cor pd carrer cantava acompanyat per la 
nuíska d «Misen~n~». 

El dia de Pasqua, a l<~s sis dd matí, tinguè 
Ilo<· la proc<•ssó d<· l'ENCUENTRO dc.•l Bon }t-sús i 
la seva mare qm• va n~sultar molt animada. Dt~sprés 
tingut> lloc l'O~id <}lW c:dc.~hrà d nostro digníssim 
Rc.•ctor, a(':tuant de Diaca don Llorenç Parera, Vicari, 
i de subdiaca don Francesc Fuster, i el Cor Davídic 
cantà molt ajustadament la Missa a tres veus d'en 
Goicochea, i va ser presidit tant la processó com 
l'Ofici pel «Cuerpo» d<~ Carabincrs amb l'unifornw 
de gala. L't~sg]ésia estava d'aUò que <'s diu de gom a 
gom, puix fins sa plaça de l't~sglésia t'stava plena de 
gt•nt pt~rqul- d tt.~mple no <'n podia contenir més. 
La segona Festa dt• Pasqua, a les sc.•t hi hagué 
l'an>stumada proct.•ssó dds malalts qm~ no havien 
pogut anar a sortir dC' la parròquia. 

Tant les funcions de St•tmana Santa t'om la 
dt• Pasqua varen St>r presidid<•s ¡wl Magnífic 
Ajuntanwnt de Capd<•¡wra. 

Cfiepresenlacl61etlfral 

El dia de Pasqua, a les vuit i mitja del vespre, 
en el saló d'Actes de la Congregació Mariana tingué 
lloc la representació del drama titulat <<Ayer y ma
ñana» i el xistós sainet «Ratones en trampa». En 
aquest drama actuaren els següents congregants : 
Pere Vaquer (a) Gató, Jeroni Flaquer (a) Gabriel, 
Pep Tous (a) Cetra, Miquel Sureda (a) Verger, 
Mateu Espinosa (a) Dama, Miquel Cifre (a) Rinyó, 
Llucia Serra, Bartomeu Melis (a) Patilla, Climent 
Terrassa (a)Mecu i alguns nins de la secció Menor. 
Es una de les vetlades que hem sentit a dir que la 
gent sen va anar més satisfeta. Déu faci que en 
poguem veure una altra. Diumenge que vé, el Cor 
té projectat anar a cantar un Ofici a s 'Ermita d'Artà. 
La partida serà a les set del matí. Qui hi vulgui 
venir, hi vendrà. 

cperegrlnac/6 a .8/uc 

Regna gran entusiasme per la peregrinació 
que s'ha de celebrar els dies 5, 6 i 7 de Maig, al 
santuari de Lluc. Passaran de 50 els carros que 
aniran a dita peregrinació que, a vuit passatgers 
per carro, resulten 400 pelegrins de Capdepera. De 
manera que només quedaran al poble els coixos i 
els malalts. Serà una de les peregirnacions grosses 
que haurem vist dins el nostre poble. Aquesta 
st~tmana ja començaran ds assaigs ds coristc.•s. Déu 
faci que tinguem bon temps. La partida serà el 
dissabte al toc de queda. 

<Jr/oolmenltll por/ 

Dins el port s'està dc.~scarragant el barco de 
tres pals «l'AntoniaAJzina>> que ve.~ carregat de farina 
i blat de les lndics per al comerciant l'amem Miquel 
Caldt•ntt~y. i també ve un altre.• pail<•bot amb 
carregamt;nt dt• farina i altres objt•ctes per a l'amo 
en Joan Melis. Avui ha sortit el barco «Sant Josep», 
carregat de fusta de l'amo n'Antoni Vaquer directe 
a Gandia. Déu ds doni bona travc.~ssia. 

Csltll sllnlltlrl 

Ara qm• és passada l'<~pidèmia gripal n'ha 
com<•çada una altra: Ja dt• lt•s papc.·n~s o malalatia 
del coll. Són molts <'ls infants que.• van <'mlwnats, 
pt~rò, com ja st• sap. és una malaltia ht~nigna. 
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informe 

CfJesgrdc/11 

Dijous horabaixa, en Julià Xoroi, que viu a 
Capdepera, se'n va anar a Artà carregat de blat de 
les Indies. Ja dins Artà volguè devallar del carro, i 
s'embarassà amb tanta mala sort que la roda li 
passà per damunt el peu de través, deixant-li mal 
parat ferm. Amb el mateix carro fou conduït al 
nostre poble. . 

Cfres moris en un dltJ 

Avui dimecres és estat un dia de dol per 
~eure's poques vegades dins un poble tan petit com 
es Capdepera tres morts en un mateix dia. El vespre 
del dimarts entregà l'ànima a Déu la joveneta 
Antònia Tous Pellicer (a) Col-lecta, germana de 
Margalida Tous que morí dia 6 del mes passat. 
Devers les primeres hores de la matinada morí 
mestre Andreu Albertí Sastre (a) Ferrer, natural de 
Selva, a l'edat de 58 anys, el qual el vespre se n'havia 
anat a dormir ben bo i li pegà una hemorràgia ce
rebral i morí sense poder rebre els sagraments. Al 
mateix temps que se'n portaven aquests dos morts 
al cementeri, pujaven l'amo Antoni Ferrer Melis, 
el qual havia estat tot lo dia treballant en la casa 
que posseeix a Na Cabrona, i entrada de nit li pegà 

' u,n atac dc g~ta, morint repentinament sense que 
s extremtttl<'i6 hi fos a temps. Des d'aquestes 
columnes enviam el nostre condol a les tres famílies. 

Recopilà per a CAP VERMJ:LL: 

CJr ico/au Cf>ons 
-abril de I 998-

La meitat dels joves 
de les Illes Balears no sabm com es 

contagia la SIDA i maniftsten al respecte 
unes opiniom d'allò més pintoresc. Totes les 
campm!yes publicitàries i d'ínfomzació que 

es duen a terme queden així m mtredít. 
Tothom en parla molt, ¡1erò sense 

cap ni centener. I això és 
preocupant. 

Cartes a Cap Vermell 

Sr. Director: 
Com a donant de sang veterà vull manifestar la 

meva discrepància amb els actes desenrotllats amb 
motiu de la trobada comarcal de donants celebrada el 
passat dia 26 d'abril a Capdepera. 

Em va parèixer molt bé la inauguració d'un 
monument a la plaça dels Pins, que recordi l'altruïsme 
de tantes persones anònimes que desinteressadament 
ajuden els demés. Però no m'agradà gens ni mica que 
l'acte central fos una missa. No es tracta de si jo sóc 
creient o no, sinó que ens hem d'anar a costuma.nt a 
donar un caire civil a tots aquells esdeveniments que 
estan per damunt de confessions i credos religiosos. 
Segurament, entre els donants hi deu haver més de 
dos evangelistes i un bon grapat d'agnòstics. Per tant, 
seguir vinculant allò que és de tota la comunitat a una 
confessió concreta és escapçar-ne les seves possibilitats 
i mutilar una pluralitat necessària i enriquidora. 

Bé estan les misses a l'església, per qui hi vulgui 
anar. Associar una missa a la donació de sang, en 
canvi, és una manca de respecte als donants no 
catòlics. 

M'agradaria que la Germandat de Donats, de 
la qual per altra banda me'n sent membre, s'ho 
repensàs. 

Atentament, 
Donant n° 10.075 

~~ 
~'tO';). · · tren 

Sl 
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ajuntament 

' CRONICA INFORMAL 

Ple 6 d'abril de 1998 

Aprofitant que el Plè era a les portes de Settnana Santa, vaig 
decidir fer penitència (per arribar tard el mes passat) i l'arribada la vaig 
fer milja hora abans. La intenció era fer la xerradcta prèvia a la reunió, 
però ningú no va comparèixer. La Sala, i voltants, era buida com a signe 
dc la poca, nul· la diria jo, expectació que aixecava el Ple del mes d'abril. 

A les nou en punt ja eren tots a la Sala, bé tots no ... en Muntaner 
arribà poc després, mòbil en mà i cara de frissor i na poc després, ja 
començada la reunió. En total comptabilitzàrem quatre espectadors a l'àrea 
de públic, un 25 % més que el mes passat, la qual cosa ens recorda que 
les enquestes són poc de ftar. 

D'entrada, la definició del plenari podria ser d'avorrida o sopori
fcra, més d'un becava a la meitat de la reunió, i la majoria mirava el 
rellotge amb clars símptomes d'impaciència. Si als 14 punts de l'ordre 
del dia, hi afegim les preguntes dc l'oposició (en F clip Esteva del PSM en 
va fer devers 18 i se'n deixà algunes en el tinter - Felip no saps com 
t'agraren el detall alguns dels periodistes ... ) s'entenen els motius. Però, 
estimats lectors. tranquils, farem el que podrem per contar-ho tot i no 
allargar-nos massa. 

Començà la sessió amb les modificacions dels projectes d'ESO 
(l'Institut) i del pavelló cobert, que no era més que afegir uns quants 
milions als ja pressupostats per allò dc modificacions, afegitons, i altres 
despeses no previstes. S· aprovà amb els vots a favor de l'equip dc govern 
i poca discusió. És curiós que ningú demanàs pels acabats d'obra, jo 
personalment no els permetria a ca meva i crec que cap regidor ho faria, 
però com que allò és ca tothom i ca ningú, ja se sap. 

Després parlaren d'anul·lar un préstec de devers 6 milions a unes 
condicions veritablement dcsfassadcs ... I l'oposició sense piular. Per què 
no s 'havia fet abans'! Al cap i a la li ja fa cslona que baixaren els int1..'1'CSSOS. 
Queda cap préstec en similars condicions '! 

Entre milió i milió, l'altre punt també anava dc duros. 
Concretament, demanar un préstec dc devers 140 milions per arreglar el 
Teatre Princípal.Una vegada presentades Ics ofertes dels bancs, per la 
interventora, sc decantaren per «la Caixa», i l'oposició es despertà per a 
demanar al regidor corresponent com anaven Ics subvencions per al 
projecte, tenint com resposta que no hi havia res fermat i que aquest 
préstec era una passa prèvia a la seva sol.licitud i concessió. Allò que ens 
deien a matcmatiqucs dc «condició necessària però no suficient». ioo això, 
ara ens endeutam i Ics subvencions ja arribaran. dc moment res signat. 
Amb tot es calcula que arribaran al 50% dc la despesa. L'equip dc govern 
s'ho tornà aprovar. 

El scgucnt punt ja l'intuïcm des del mes passat: baratar Ics cascs 
dc Son Not pel casal dc davant l'església dc Sant Bartomeu. Un "xollo". 
segons tothom ... una oferta tan i tan bona que hi havia qui pensava que 
qualque cosa amagava. Sembla. per Ics paraules del regidor d'Urbanisme. 
que no. que tot és net i clar com l'aigua. però en aquests dies (perdonau 
la mala idea) ningú regala res per no res. Ja cm parlarem. Seguint amb 
qüestions immobiliàries, també s· xordà cedir a Correus un local ck:l cam:r 
Magallanes -prop dc la sc\·a actual ubicaciò- per a instal.lar-sc. Se signarà 
un conveni dc cessió per 10 anys que inclou una clàusula que fa refcrencia 
a la pre\isiblc pri\'atització del servei. a proposta del PSOE. que tots 
trobaren oportuna. 

A partir d'ara es podran demanar certificacions cadastrals a 

l'Ajuntament, en base al padró municipal. 
Fou amb les bases de la concessió del bar del poliesportiu quan 

aparegueren les diferències i un poc de debat. Resumidament, se cedeix 
I 'ús del bar-restaurant per I O anys a canvi del manteniment i neteja del 
recinte, això sí, muntant-lo i tenint cura dels horaris i reserves. L'oposició 
trobava que aquestes condicions beneficiaven les empreses grans, que 
poguessin permetre's de tenir pèrduess els primers anys, a més volien 
desvincular el servei de bar de l'aspecte esportiu. És cuuriós que 
l'explicació del regidor de tom, Joan Ferrer <<Preba», respecte de 
l'organització de l'ús i tarifes per als equips no federats, no tingués cap 
resposta. Ara per ara, després del temps passat des de la inauguració, 
és ben hora que l'edifici cobri un poc de vida i sigui un element que 
fomenti la pràctica esportiva. Sembla que en lloc de facilitar el seu ús 
es posen traves i entrebancs, o que la concessió del bar serà la panacea 
que tot ho solvcnti. Aquestes reflexions són de collita pròpia, peró 
opinions semblants circulen pel poble. 

Altres tres temes aprovats foren la convocatòria de les beques 
de cultura popular, que augmenten la dotació i es referiran a la 
toponímia dc Capdepera; la dotació d'ajudes per a la retolació dels 
comerços en català (d'un 50 a un I 00% del valor amb límit de 30.000 
pessetes) i la creació del Punt d'Informació Juvenil a la biblioteca dc 
Capdepera. A totes quatre el PSOE s'abstingué, malgrat manifestar 
que estaven d'acord, però com que afectaven els pressupost municipals 
i els votaren en contra, no podien votar a favor ... si algú ho entén que 
m'ho expliqui! 

Per últim, abans d'arribar als precs i preguntes, s'aprovaren 
Ics ordenances del mercat, que inclou la propaganda i venda ambulant, 
amb una novetat: el mercat dc Cala Rajada passa a la plaça dels Pins. 

Les preguntes del PSOE sc centraren en el poliesportiu, 
l'explotació dc màquines expenedores,!' estat de l'edifici municipal dc 
Canyamel (curiosament s'acabava dc pintar i d'arreglar) i sobre Ics 
obres del passeig marítim i si es pensava abaixar el cànon dels bars 
afectats per Ics obres (li contestaren que no, a més ningú ho havia 
solicitat). 

Muntaner paria també dc Ics obres i si s'havia preservat un 
arbre del passeig, sense arribar a identificar quin. Sembla que es tracta 
dc l'atzavara que es trobava davant ca'n Corona, us en recordau? 

El PSM féu una tirallonga dc I 7 preguntes, sobre senyals dc 
trànsit, policia nova, local de tercera edat, compliment del reglament 
d ·obres. el precari estat del transformador dc Son Moll, arreglar la zona 
verda situada al començament del passeig dc Cala Gat, el foc de Font 
dc Sa Cala (recordant la necessitat dc dotar el parc dc bombers d'Acta 
durant tot l'any), cotxes de lloguer. repetidors. retransmissió dels 
plenaris. situació dc la depuradora, participació en el Fons Mallorquí 
dc Solidaritat, situació dc Ics dutxes del moll, neteja dc carrers i brutor 
dc Ics obres. 

Afortunadament per alguns. Felip Esteva va deixar un grapat 
dc preguntes dins el tinter i els regidors se'n pogueren anar a sopar a 
una hora prudent. Segur que en el pròxim plenari, més d'un hi 
compareixerà sopat. 
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col.laboració 

U na característica comuna als 
partits majoritaris, en relació al 

seu comportament vers l'ampliació del 
port esportiu, ha estat la tardança a 
decidir la seva postura. LI u ny de 
sorprendre, han seguit la conducta 
previsible, de fet és l'estratègia que 
segueixen els partits arreu de les 
democràcies industrials del món. 

I és que els partits polítics, avui 
en dia, no saben a qui representen ni 
els electors saben qui els representa. 
Els partits i els electors s'acaramullen 
en el centre teòric de l'espectre, fent 
inservibles els conceptes clàssics de 
diferenciació política. Així les coses, 
l'èxit electoral depèn, i molt, d'acon
seguir acontentar tothom i no fer falló 
ningú, d'aqui el caràcter confús dels 
seus missatges (dir blanc i fer negre, 
llançar globus sonda, adequar el 
disours a l'auditori de torn, dir que si 
a tot i procurar no dir mai d'on 
sortiran els recursos necessaris, 
mantenir un argument i el seu contrari 
i alternar-los en el temps, res
ponsabilitzar dels problemes a factors 
intangibles i apuntar-se com a mèrits 
propis tots els aconteixements 
favorables, ~te.). En definitiva, els 
partits d'èxit defensen el que vol la 
majoria. Que en això consisteix la 
democràcia, veritat sr. )ones ? 

D'altra banda, a la gent, en una 
societat tan complexa com l'actual, en 
la qual les seguretats que antigament 
aportaven els distints dogmes han 
esclatat en mil bocins, ens costa molt 
tenir idees clares sobre quasi tot, anam 
a les palpentes sense saber gairebé qui 
defensa millor els interessos i idees que 
crèiem nostres (qui està en condicions 
de dir amb claredat si convé aplicar 
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l'euro a partir del 2002 ? quí sap 
enumerar les conseqüències de tot 
tipus de la reducció de la jornada 
laboral ? qui és en condicions de 
discutir propostes per a sanejar la 
seguretat social ? etc.) I com, d'altra 
banda, una de les característiques de 
la política és la seva profes
sionalització-tecnificació, quan ens 
comencen a parlar en el seu argot 
aprofitam per fer una becadeta. 

A més, avui en dia, els 
governants fiquen el nas en tantes 
coses que és impossible que ens 
acontentin en tot i per tot, així, per 
tractar segons quins assumptes, 
preferim uns governants que 
barataríem tot seguit en passar al 
següent punt de l'ordre del dia. 

.. 
*• *. * • • * 

* * • 
En el cas que ens ocupa, era ben 

previsible que els partits que compten 
(Psoe, Ucap i Pp sumen més del 82 % 
dels vots) abans de pronunciar-se 
volguessin saber com respirava el 
poble. 

La llàstima ha estat que els 
agafassin a contrapeu i s'hagin estorbat 
tant a dir la seva. Ja és ben curiós que 
en el boom de la telefonia mòvil el 
"connecting people" els hagi fallat tan 
estrepitosament. Ho han dissimulat 
com han pogut, però ha quedat clar 
que la iniciativa social no els correspon 
a ells. 

Figues d'altra paner són les 
conseqüències que per al futur de la 
democràcia puguin tenir aquestes 
pràctiques o que s'hi estigui d'acord, 
o no, amb aquesta manera d'entendre 
la política que ens ha dut la societat 
actual. /lluU riav•a/ 



informe 

EL MEDI AMBIENT 
desprès de la no ampliació del port 

La sacsada produïda per la proposta d'am
pliació del moll de Cala Rajada ha quedada 
neutralitzada davant el posicionament de la ciu
tadania. Una reacció tan encoratjadora i digna 
de gaubança no ha comptat amb un debat 
públic a l'altura de les circumstàncies. Els con
flictes són sempre alliçonadors. 

Aquestes setmanes ens hem assabentat 
d'altres projectes d'ampliació de ports espor
tius. A Palmanova hi havia la intenció de cons
truir més de cent nous amarraments, els sufi
cients per a pagar les despeses d'aquestes 
obres i l'ampliació de les instal.lacions portuà
ries. A Portals s'havien de perllongar les escu
lleres; uns projectes que l'Ajuntament de Calvià 
ha desestimat (1 ). Al port de Felanitx també hi 
ha hagut moguda. L'organització Greenpeace 
ha demanat al Govern Balear que aturi els pro
jectes d'ampliació o construcció de nous ports 
esportius a les Balears (2). 

En unes jornades sobre el desenvolupa
ment sostenible celebrades a la Universitat de 
les liles, el president Matas insistí que "davant 
les limitacions territorials i la necessitat de 
defensar el medi ambient no queda altre camí 
que el posar en pràctica el concepte de desen
volupament sostenible i que els sectors empre
sarials no tenen més remei que acceptar 
aquesta qüestió"(3). El posicionament del 
Govern Balear és realment incomprensible; per 
una part manifesta defensar uns principis pro
teccionistes i per laltra s'inhibeix davant temes 
com els ports esportius, deixant el conflicte i la 
decisió política en mans dels ajuntaments. Des 
de l'any 1994 la Llei de ports esportius no pot 
aplicar-se, tot i estar aprovada i publicada en el 
Botlletí Oficial de la Comunitat (BOCAlS), per 
no haver complit el tràmit burocràtic de passar 
pel Consell Consultiu de la Comunitat i atendre 
les seves recomanacions. ¿Com pot ser que 
segons el Pla de ports esportius es puguin 

duplicar el nombre d'amarraments i després el 
mateix Govern renuncií a vetllar í controlar 
aquests tipus de construccions?. Per què no 
s'incorporen aquestes intencions proteccionis
tes a la Llei?. En aquest cas el Govern Balear 
ha renunciat a allò que li és propí: fer política, és 
a dir, controlar, establir límits, vetllar i reconduir 
les iniciatives i els interessos dels ciutadans. 

El principal grup del govern municipal, 
UCAP, adoptava una postura semblant; renun
ciava a assumir la responsabilitat política que li 
passava el Govern Balear fent pública la decisió 
de defensar la voluntat ciutadana expresada 
mitjançant un referèndum. La jugada ha sortit 
bé perquè la reacció de les organitzacions 
locals han anul.lat el problema. 

Les qüestions ambientals de cada vegada 
són més greus i incideixen més profundament 
en el desenvolupament de la societat. Els 
darrers imposts que s'han creat són per atendre 
problemes del medi ambient: el tractament de 
fems i el sanejament d'aigües. A les jornades 
abans esmentades, el president de l'Associació 
Internacional de Ciències Econòmiques i 
Empresarials posà de relleu "la necessitat d'es
tendre a la disciplina d'Econòmiques la forma
ció mediambiental, perquè els futurs gestors 
incorporin a les seves decisions el respecte a 
l'entorn i que no només sigui des d'altres disci
plines, com la Biologia, des d'on es fa una espe
cial atenció a aquesta problemàtica" (4). El tre
ball mediambiental és una opció amb futur i 
implicarà a tots els sectors socials. 

Un dels camps econòmics més afectats 
per aquesta problemàtica és precisament la 
pesca que passa per una perllongada crisi. 
Aquest racó de la Mediterrània, segons 
Margalef, és més productiu que la resta de la 
nostra mar. L'investigador considera que una de 
les causes principals de la crisi és la poca aten
ció que es dedica als estudis de la mar. "S'ha 
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informe 

L'entorn del port sempre ha estat uns dels nostres indrets dc 
més atracció turística. Fulletó dc propaganda dc la Conselleria 
dc Turisme. ll.Jl.JK 

repetit que la Mediterrània s'estava morint, però 
probablement sense massa convicció ni efecti
vitat, ja que tant el poble com els seus gover
nants han seguit fent la seva: augmentar l'ex
tensió de costa urbanitzada o ocupada per tota 
mena d'obres i afluixar de banda els programes 
d'estudi de la mar. Hi ha diversos programes 
internacionals de recerca, no massa brillants, 
és cert, encara que rarament hi contribuïm com 
caldria ni hi portem una iniciativa que seria 
necessària. Aquí hi ha hagut una considerable 
tradició de recerca, almenys en relació a la 
pesca i la producció de peix. Ara continua, però 
potser no rep l'atenció que caldria"(5). 

Aquestes manifestacions de Margalef ja 
tenen cinc anys i de llavors ençà segueix l'ocu
pació del litoral i la contaminació provocada 
fonamentalment per la concentració de pobla
ció. Aquests dies el BOCAlS ha publicat la con
cessió del projecte de depuració terciària d'una 
part de les aigües de la depuradora de Cala 
Rajada i el seu aprofitament pel rec. L'obra ha 
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de contribuir positivament a la recuperació de la 
zona marítima on actualment s'aboquen les 
aigües de la depuradora. 

Actualment la pesca té poc pes en el con
junt de l'economia de les Balears; això fa que 
uns sectors en alça, com són el de la navegació 
esportiva i el de temps lliure, de cada vegada 
tenguin més suport institucional, alhora que aju
den a asfixiar al sector pesquer. 

A principis d'aquesta dècada la Confraria 
de Palma acumulava el 57'25% de les captures 
i valors de venda de les Balears; la resta es dis
tribuïa entre les altres confraries. La següent 
relació indica la importància relativa, tants per 
cent, pel que fa a flota, captures i valors de 
venda (6) de les primeres confraries de les liles. 

Confraria Flota Captures Valor pa. venda 

Eivissa 10'36 25'87 19'28 
Cala Rajada 6'99 14'05 11'12 
Sóller 3'36 11'89 16'21 
Santanyí 3'75 10'92 12'91 
Ciutadella 4'40 6'19 3'95 
Portocolom 5'18 7'86 6'53 
Maó 8'03 5'41 3'05 
Andratx 3'75 4'19 6'36 
S,Antoni Portmany 8'16 3'87 5'39 

Les dades reals dels aspectes esmentats 
a Cala Rajada ens donen una idea de la 
importància del nostre port. 

Flota: 28 embarcacions (arts menors 21 i 
d'arrossegament 7) 

Captures: 366.813 Kgr (repartits en 
mol.luscs 34.184, crustacis 
49.551 i peixos 283.078). 

Valor: 202.820.813 pts. 

Des dels anys noranta han deixat de feinejar 
algunes barques de bou i la pesca ha seguit el 
seu declivi. Però la qüestió no està en decantar- · 
se per aquelles activitats que donen més ganàn
cies sinó en facilitar la supervivència de la pesca 
i en desenvolupar una proposta turística compte
xe que tengui en compte qüestions com la inte
gració de l'activitat pesquera en el conjunt de l'e
conomia local, el port com a reclam turístic i cen
tre del passeig marítim, el manteniment de la 
zona portuària com espai públic, la preservació 
del litoral de més brutor i contaminació per hidro
carburs, la qualitat mediambiental, el paisatge. 



informe 

L'espectacular entrac.Ja a les Coves c.J' Artà. Fulletó c.Je propagan
da editat per la Conselleria c.Jc Turisme. 19HM. 

Un altre sector afectat per l'ampliació del 
port era el turístic. El turisme és una activitat 
ambientalment exigent. Un entorn ben conser
vat i acollidor afavoreix el manteniment i la con
tinuïtat del desenvolupament turístic. Ara bé, la 
preocupació d'aquest sector pel medi ambient 
es realitza des d'una concepció utilitarista de la 
naturalesa,és a dir, s'interessa per allò que 
necessita. En un principi es preocupà per les 
platges perquè eren el complement dels hotels, 
turisme de sol i platja; després es cuidaren per 
l'entorn urbà més pròxim i exigiren millores en 
les vies públiques, zones d'esbarjo, passeigs, 
enllumenat, neteja, etc; recentment la preocu
pació s'extén als espais naturals i al paisatge. 
L'administració i els polítics han compartit 
aquesta visió util itarista de la natura; per això 
quan els hotelers es queixaven que no hi havia 
prou arena a les platges la solució era dur-ne, 
sense tenir en compte el preu mediambiental . 
La natura al servei de l'home. 

Des del punt de vista ecològic, el medi 

ambient no ha de ser un factor o un comple
ment de la qualitat turística sinó que el turisme 
és una part del medi ambient. En general el 
consum o pèrdua d'un recurs natural com és l'a
rena d'una platja, un bosc, els recursos hídrics 
o les praderes de possidònia afecten a tot el 
conjunt o ecosistema. El medi ambient no ha de 
ser considerat pels sectors socials i econòmics 
com un ornament sinó el conjunt format pels 
recursos naturals disponibles i els recursos 
humans i econòmics, tots aquests aspectes 
mantenen una estreta relació. Els recursos 
naturals són uns indicadors del bon estat d'un 
ecosistema, per tant s'han de tenir en compte 
en el desenvolupament turístic d'una zona. 
L'home i les seves activitats han d'integrar-se 
dins el medi i han d'actuar conjuntament consti
tuint el que s'anomena un ecosistema; l'home 
forma part del medi ambient. 

El posicionament de l'Associació hotelera 
sobre el projecte d'ampliació del port és un 
símptoma de maduresa, una superació de la 
visió utilitarista del medi, una globalització del 
fenomen turístic. Actualment els projectes urba
nístics o de qualsevol altre tipus s'analitzen indi-

--vidualment, separats del conjunt de les activi
tats humanes, descuidant la repercussió en el 
medi. Cal superar-ho. 

Si la directiva del Club Nàutic es decanta
va per la natura al servei de l'home; la ciutada
nia, en el seu conjunt d'interessos i activitats, ha 
actuat en un sentit més global. Ens hem d'invo
lucrar en la defensa del medi ambient ja que la 
nostra qualitat de vida va lligada al manteni
ment d'un entorn de qualitat. 

-----------------JOSEP TERRASSA 

Notes 
( 1) Diari de Mallorca 20-3-98 
(2) DM 22-3-98 
(3) Diari de Balears 17-3-98 
(4) lbid. 
(5) Margalef, Ramon. La Mediterrània I els nostres proble
mes. Article publicat a la revista Estrella magazine de la 
Caixa. n112, estiu 1993. 
(6) Massutí, Miquel. Les /lles Balears, un àrea de pesca 
individualitzada a la Medlterrtmia Occidental. Conselleria 
d'Agricultura i Pesca. Any 1991. pag. 55 
(7) Massutí, Miquel. Glossari de terminologia pesquera. 
Any 1,99 1. 
(8) Picornell Cladera. Mateu . diversos articles. En Mateu 
treballa per a la cadena Riu Hotels, és professor agregat 
de I'UIB I responsable del secretariat de turisme del PSM 
NM. 
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D'en . 
temps primer ••• 

una ullada cap enrere, per recordar la nostra gent 

Primer •a ser platja. La platja on hi treien els llaüts, els dies de mal temps o 
quan s'ha.ta de donar una mà de pintura. La platja on els al·lots apreníem de 
nedar. La platja que podeu •eure a la fotOfrafla dels anys quaranta. 

Després •a ser drauana, on hi treien les barques de "bou". Ara, quan tal rebé 
no queden barques de "bou", la con•ertelxen en moll, ori la mar serà contlntuda 
de forma abrupta I ta no hi anirà a morir dolçament. Són els tem.,. moderns, 
diuen. Els temps en què la mà de l'home sembla •oler-se Imposar Ylolentament 
a la natura. 

Altúenspotnetarl'eneantquetenlaaqueatracó?Cadanouplad'embelllment 
ens allunya una mica més de la bellesa. 

Paradó•al. 


